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ویژه نامه هفتگی سبک زند   گی 
 و خانواد   ه روزنامه جوان

ناشكريمچوننعمترانميشناسيم

دراحوالات»بانوقدسايران«مرحومهخديجهثقفي

همدمخورشيددرروزهايتاريك
در اين ايام مبارك كه مزين به س��الروز ولادت بزرگ  بان��وي دوعالم حضرت فاطمه 
زهرا)س( است چه نيكوست از زندگي بانويي بگوييم كه در همسري و مادري، تمام و 

كمال دخت گرامي پيامبر)ص( را الگوي خويش قرار داد. 
او را به عنوان مادر نمونه انقلاب و بانو قدس ايران مي شناس��ند. خديجه ثقفي همسر 
امام خميني)ره( كه بايد او را با همين پسوند شناخت. بانويي است كه دركنار خورشيد 

انقلاب در روزهاي تاريك و سخت گام به گام قدم برداشت. 
او كه به تقاضاي اوليه امام براي ازدواج جواب مثبت نداد و در سر هواي زيست در قم 
را نداشت اما خواست خدا و اصرار امام همۀ موانع را از س��ر راه برداشت و با اين پيوند 
تاريخي در واقع سرنوشتي كه از پايان آن هيچ كدام آگاه نبودند رقم خورد تا او را بانوي 
قدس ايران كند.  گويي او مي دانست كه با چه مردي زندگي خواهد كرد. با مردي كه 
براي اعتلاي كلمۀ حق و براي اعتلاي اسلام ناب محمدي)ص( پاي در ميدان گذاشته 
بود. درست است همسر اين مرد بودن افتخار است، اما همان قدر هم سختي و مشقت 
دارد. سال هاي متمادي پريشاني فكري امام بر ديگر اعضاي خانواده هم اثر گذار بود و 
اين بانو خديجه ثقفي بود كه همپاي اين مرد شاهد سخت ترين روزها در كنار او بود. 
از دوران حصر در تهران و بازگشت به قم و ادامه مبارزاتِ علني و مطرح شدن نام امام 
به عنوان مرجع نجات بخش گرفته تا تقابل مستقيم رژيم پهلوي با امام و هماهنگي با 
رژيم عراق براي تبعيد امام و مهاجرت ناخواسته يا تبعيد به عراق و در نهايت سال ها 

دوري از وطن. 

زندگي كردن با مردي كه با همۀ بزرگي و عظمت، هر لحظه در مظان دس��تگيري و 
حتي خطر ترور است، اين شرايط براي همۀ افراد خانواده به خصوص همسر و همراز 
او بسيار اضطراب آور است. به استناد آنچه از زندگي خصوصي و شخصي امام تاكنون 
در خاطرات و سيره ايشان به چاپ رس��يده، يا برخي خاطرات شفاهي افراد، كه آنها 
هم ثبت و ضبط شده است، بايد ايشان را به واقع ش��ريك واقعي شادي ها و غم ها در 

زندگي امام دانست. در واقع براي همسر بزرگوارشان هم شرايطي آميخته با مبارزه و 
اضطراب وجود داشت. 

خاطرات موجود حكايت از آن دارد كه خانم »قدس ايران« در شرايطي خاص و بحراني 
مديريت منزل حضرت امام)ره( را بر عهده گرف��ت. در روزهايي زنان به پناهجويي به 
منزل امام مي رفتند. بعضي از زنان از شدت ناراحتي بيهوش مي شدند. همسر امام آنها 
را دلداري مي داد و آرام مي كرد. در همان زمان كه امام در پادگان قصر زنداني بود، شايع 
شده بود كه نيروهاي امنيتي رژيم شاه مي خواهند به منزل امام هجوم بياورند و همه 
افراد منزل را قتل عام كنند. همسر امام »خديجه خانم« چنان باصلابت ايستاد و چنان 

خونسرد و عادي رفتار كرد كه به مردهاي منزل نيز قوت قلب داد. 
درست است كه ملت ايران و مبارزان مسلمان از پيروزي بزرگ امام بر طاغوت و دشمنان 
شادمان شدند، اما چه كس��ي در حد و اندازه امام و خانواده او براي كسب آن پيروزي 
زحمت كشيده است؟ در عين حال كه امام به عنوان يك مرجع در جايگاه رهبري، خود 
را حتي نسبت به شهيدان و رزمندگان، آزادگان و جانبازان مسئول مي دانسته، بسياري 
از نامه هايي كه از سراسر ايران براي امام ارسال شده يقيناً همگي نويدبخش نبوده است. 
بسياري از اين نامه ها بيان دردها، رنج ها، گرفتاري ها، مصائب و برخي ذكر گره هاي باز 
ناشدني بود. امام از اين نامه ها متأثر مي شد و اولين كسي كه شاهد حال و روز امام بوده 
است كسي جز همسر و همدرد و همدم او نبوده اس��ت. بي ترديد انقلاب ايران وامدار 

بانوي بزرگوار امام راحل مرحومه خديجه ثقفي است. 

اكثر الناس لا يشكرون- بيشتر مردم  نيره
سپاسگزارى نمى كنند )بقره /۲۴۳(ساري

ش��كر، سپاس��گزاري در برابر نعمت 
)لطف( است. ما ناشكريم چون نعمت 
را نمي شناس��يم. نعمت را از نگاه خود 
همان خواس��ته خود مي دانيم و اگر جز آن باش��د لطف تلقي 
نمي كنيم. شايد براي آنكه خوب شكر كنيم بايد نعمت را خوب 
بشناس��يم. گاه نعمت هاي الهي در قالب هايي هستند كه ما از 
آن ناخشنوديم. سوره بقره آيه ۲۱۶ صراحت روشني در اين باره 
دارد مبني بر اينكه »چه بسا چيزي را خوش نداريد و آن براي 

شما خير است.«
ما ناشكريم چون قدر داشته هاي خود را نمي دانيم؛ حتي همان 
چيزهايي را كه روزي آرزو مي كرديم و بعدتر به آن مي رسيم 
فراموش مي كنيم. گاهي با ناشكري و بي آنكه بدانيم مرتكب 
بزرگترين گناه مي شويم. پيامبر)ص( مي فرمايند: »ايمان از 
دو نيمه به وجود مي آيد. نيمي از ايمان در صبر و نيمي از آن در 
شكر است« شكر، انسان را در صف انبياء قرار مي دهد. در يكي 
از جنگ ها طايفه اي محضر پيامبر اكرم)ص( شرفياب شدند. 
پيامبر فرمودند: شما كيستيد؟ گفتند: ما اهل ايمان هستيم. 
حضرت پرسيدند: ايمان ش��ما به چه درجه اي رسيده است؟ 
گفتند: در بلايا صابر هستيم، و در وقت راحتي شاكر هستيم، و 
به مقدرات الهي راضي هستيم. پيامبر به آنها فرمودند: شما از 

صابران و عالمان هستيد و از نظر رشد و آگاهي و فهم در صف 
انبياء قرار داريد«

لازمه شكر اين است كه جميع نعمت ها را از ناحيه خدا بدانيم و 
براي دريافت آن خودمان را قابل و مستحق ندانيم. حقيقت آن 
است كه خدا لطف كرده نه اينكه من لايق هستم. ولي چنين 
دركي در اكثر موارد وجود ندارد و از طرفي قرآن در سوره نحل 
آيه ۱۸ مي فرمايد: اگر نعمت هاي خدا را ش��ماره كنيد، هرگز 

نمي توانيد؟
ش��ناخت و توجه به ارزش نعمت، درون انسان نوعي شادماني 
ايجاد مي كند و موجب روحيه ش��كرگزاري مي شود. اگر اين 
حس در انسان ايجاد شد، او درصدد جبران نيكي برمي آيد و اگر 

جبران كرد، شُكر حاصل شده است. 
حجت الاسلام والمسلمين علوي تهراني در يكي از مجالس 
خود درباره اين مهم مي گويد: شكرگزاري، كار كسي است 
كه خود را بنده خدا بداند، نه كسي كه از خداوند طلبكار 
باشد. خداوند در سوره نحل آيه ۱۱۴ مي فرمايد: »و شكر 
نعمت خدا را به جا آوريد اگر او را مي پرس��تيد« به همين 
دليل است كه در آيه ۱۳سوره سبأ مي فرمايد: »ولي عده 

كمي از بندگان من شكرگزارند«
مي دانستيد ش��كر، صفت خداوند است. س��وره تغابن آيه ۱۷ 
مي فرمايد: »و خداوند شكركننده و بردبار است« اما خداوند در 
مقابل چه كسي شاكر است؟ در سوره نساء آيه ۱۴۷ مي فرمايد: 

»اگر ش��كرگزاري كنيد و ايمان آوريد، خدا ش��كرگزار و آگاه 
است« 

پس قدرشناسي خداوند در مقابل انساني است كه ايمان داشته 
و قدرشناس باشد. شكرگزاري خداوند چگونه است؟ در سوره 
اعراف آيه ۹۶ مي فرمايد: »و اگر اهل شهرها و آبادي ها، ايمان 
مي آوردند و تقوي پيشه مي كردند، بركات آسمان و زمين را بر 

آنها مي گشوديم« 
استاد علوي شكرگزاري را زمينه ساز زهد دانسته و در اين باره 
به حديثي از پيامبر اكرم)ص( اشاره مي كند و مي گويد: »زهد 
در دنيا، كوتاه ك��ردن آرزوها و ش��كرگزاري نس��بت به همه 

نعمت هاست« 
اما فؤايد شكرگزاري چيس��ت؟ اين استاد اخلاق معتقد است: 

شكرگزاري باعث رشد و كمال بشر مي شود. )سوره ابراهيم آيه 
۷( »اگر شكرگزاري كنيد، بر شما خواهم افزود« 

همچنين شكرگزاري باعث مصونيت از عذاب مي شود. )سوره 
نس��اء آيه ۱۴۷( »خدا چه ني��ازي به مجازات ش��ما دارد اگر 

شكرگزاري كنيد و ايمان آوريد؟«
ش��كرگزاري، س��بب حفظ مال اس��ت. ش��خصي نزد پيامبر 
اكرم)ص( رسيد و عرض كرد: يا رسول الله! خداوند به من اموال 
زياد و اولاد خوب داده است. مي ترسم دچار بلاي استدراج شده 
باشم. )آزموني است كه در آن خداوند، انسان را به واسطه  زيادي 
نعمتي كه داده به حال خود رها مي كند.( پيامبر فرمودند: نه؛ 

اگر بگويي الحمدلله. 
ش��كر خالق، ش��كر مخلوق را نيز به دنبال دارد. امام رضا)ع( 
مي فرمايند: »اگر كسي در مقابل نعمتي كه از مخلوق رسيده 

قدرشناسي نكند در واقع از خداوند قدرشناسي نكرده است«
همچنين پيامبر اكرم)ص( فرمودند: »هر كس به ش��ما نيكى 
كرد، جبران كنيد و اگر نتوانستيد، آنقدر براى او دعا كنيد كه 
مطمئن شويد تلافى كرده ايد« اميرالمؤمنين )ع( مي فرمايند: 
»حق كس��ي كه به ديگري نعمت داده اين است كه با نعمتي 
بهتر براي او جبران كند، اگر نمي تواند با بهتر از آن جبران كند 
خوبي هاي او را به زبان بيان كند. اگر با زبان هم نمي تواند، قلباً 
به او ارادت داشته باش��د و اگر قلباً هم نمي تواند، او شايستگي 

آن نعمت را ندارد.«
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مهرباني 
شما را جذاب تر مي كند

گام اول، آموزش زيبايي هاي زند گي به كود كان

   براي اينكه زندگي زيبايي داشته باش��يد، راه هاي زيادي وجود 
دارد. ممكن است با نش��ان دادن قدرداني خود از كسي در زندگي 
خود يا داوطلب شدن براي هدفي كه به آن اهميت مي دهيد، شروع 
كنيد. اما مهربان و خوب بودن هم يكي ديگر از روش ها براي داشتن 
يك زندگي زيبا است. زيرا عادت كردن به خوب بودن اغلب پاداش 
خودش است و خيلي زود اثرات مثبت آن را در زندگي خود خواهيد 
ديد. در واقع خوب بودن با ديگران روشي مؤثر براي گسترش مهرباني 
و مثبت انديشي است. تحقيقات نش��ان مي دهد كه اين نوع رفتار 
اجتماعي علاوه بر سودمندي براي ديگران، مي تواند بهزيستي ذهني 

شما را نيز افزايش دهد...

آسيب هاي تزريق توهم بزرگي به آد م هاي كوچك

مولانا در فيه مافيه مي گويد: »يكي خري گم كرده بود،  حسن
سه روز روزه داشت، به نيت آن كه خر خود را بيابد. بعد فرامرزي

از سه روز، خر را مُرده يافت. رنجيد و از سرِ رنجش، روي 
به آسمان كرد و گفت: اگر عوضِ اين سه روز كه داشتم، 

شش روز از رمضان نخورم پس من مرد نباشم.«
اين حكايت فيه مافيه مرا بيش از همه ياد آن بيت گرامي حافظ مي اندازد: »تو 
بندگي چو گدايان به شرط مزد مكن/ كه خواجه خود روش بنده پروري داند«

وقتي ما مش��روط زندگي مي كنيم و براي زندگي، ش��رط و ش��روط فراواني 
مي گذاريم بلافاصله دچار رنجش مي ش��ويم. س��عدي نيز همچون حافظ و 
مولانا، ما را به عمل غيرشرطي دعوت مي كند و مي گويد: »تو نيكي مي كن و 
در دجله انداز« يعني عمل كن اما به عمل خود نچسب، عمل كن اما از عمل 

خود رها باش. 
اصلًا منشأ و خاستگاه رنجش مرد حكايت فيه مافيه كجاست؟ آن مرد دچار 
رنجش مي شود چون در حقيقت او سرِ بندگي نايس��تاده است، سر خر خود 
ايستاده اس��ت. چرا ما در زندگي اين همه دچار رنجش مي شويم؟ چون سر 

زندگي نايستاده ايم، دنبال خر خودمان � ايده ها و نتايج � مي گرديم. 
آن مرد، آن سه روز روزه را به خاطر نفس روزه به جا نمي آورد بلكه مي خواهد 
آن روزه و آن بندگي را وس��يله يافتن خر خود كند، در اصل آن روزه، روپوش 
جست وجوي خر اس��ت، مثل اين اس��ت كه من تمام ابعاد و سطوح زندگي 
را قرباني ايده ها و ذهنيت خ��ودم مي كنم بنابراين ص��ورت واقعي زندگي را 
نمي بينم. مثل اين است كه شما، يا من با شتاب در جاده اي رانندگي مي كنيم 
و اين شتاب به قدري بالاست كه شكل واقعي اشيا و آدم ها را تحريف و آنها را به 

خطوطي مبهم تبديل مي كند. 
چرا مرد حكايت مولانا دچار  آن خشم مي شود؟ چون تمام ابعاد زندگي را در 
يافتن خر خلاصه كرده است. در صورتي كه زندگي بسيار وسيع تر از يك خر 
اس��ت، اما وقتي خر تمام سطوح ديدن، ش��نيدن و ادراك مرا اشغال مي كند 

غيبت او براي من به مثابه غيبت زندگي خواهد بود. 
چرا ما در زندگي اين همه دچار خش��م مي ش��ويم؟ چون دنبال خر خودمان 
مي گرديم. چرا گاهي حتي گام هاي ما ب��راي معناجويي يا خودآگاهي راه به 
جايي نمي برد؟ چون در پس آن معناجويي، دنب��ال خر خودمان مي گرديم. 
چطور؟ مثلًا من مي خواهم معناجويي را وسيله اي براي صيد توجه مخاطب و 
تحسين تماشاگر كنم و چون كسي پاي سخنان من نمي نشيند يا مرا تحسين 

نمي كند دچار خشم مي شوم. 
مثل اين است كه من به جاي تعهد به تمرين، مدام به كاهش وزن چشم بدوزم. 
در واقع آنچه شايسته چشم دوختن است تمرين است اما وقتي ارزش تمرين 

ناديده گرفته مي شود كاهش وزن به مثابه يك بت پرستيده مي شود. 
چرا زندگي من كيفيت صحيحي ندارد؟ چون اصل و فرع را اشتباه مي گيرم. 
به جاي اينكه سواركار را بر اسب بنشانم اسب را بر سواركار مي نشانم. به قول 
مولانا: بر سر عيس��ي نهاده تنگ بار / خر س��كيزه* مي زند در مرغزار. چرا ما 
زندگي را اغلب به عنوان باري تحمل ناپذير حس مي كنيم؟ چون دست و پاي 
»متن زندگي« را با »حواشي زندگي« مي بنديم. قرار بوده متن بر حواشي حكم 

براند اما در زندگي ما اين رابطه برعكس شده است. 
*پينوشت:سكيزه:بهمعنيلگدانداختن

بچههايمانرا
خوشبختتربيتكنيم!

گوشه چادر 
مادر را   ول نكن  
كه   برای هميشه

  گم می شوی!

حجتالاسلام»عليسرلك«
مدرسحوزهودانشگاه:

مادري يعني 
در هر شرايطي
 پناهگاه امن باشي

دكترفاطمهنمازيدبيرانجمن
علميشيعهشناسي:

مثل ياس نبي باشيم 
كه در خانه اي محقر 
والاترين انسان هاي هستي را پرورش داد

اگرجايمادرتبوديازداشتن
بچهايشبيهخودتراضيبودي؟


